
سریال های دیگری که با 
موضوع مفاسد اقتصادی 

تولید شده اند، تا جایی 
که من می دانم مبنای 

واقعی نداشتند و براساس 
تخیل بوده اند اما در 

»بازپرس« پرونده های 
واقعی مورداستفاده 
قرار گرفته اند و این 
مسأله خودش را در 

المان هایی که در سریال 
هست، نشان می دهد؛ 

المان هایی که بعضی 
از آن را مخاطب خاص 

متوجه می شود و برخی 
دیگر را مخاطب عام؛ 

برای اولین بار است که 
قوه قضائیه پرونده های 

مفاسد اقتصادی را در 
اختیار فیلمسازان قرار 

داده است

اثر نقش بســـته اســـت، بخوبی توسط 
کارگـــردان اجـــرا شـــود؛ نزدیـــک بودن 
دیدگاه هـــا بـــه یکدیگر نکتـــه مهمی در 
سریال ســـازی اســـت که به دنبال فهم 
صحیـــح از اثر نویســـنده بـــه باورپذیری 

درســـت تماشـــاچی منجر می شـــود.
 از سختی های پیش روی 

تولید سریال های امنیتی مثل 
»بازپرس« بگویید.

بـــرای پرداختـــن بـــه موضوع مفاســـد 
اقتصادی و اختلاســـگران باید به درک 
و شناخت قابل توجهی از فضای قصه 
رســـید و در »بازپـــرس« تـــلاش کردیم 
ایـــن درک حاصـــل شـــود. پیش تولید 
بازپـــرس ســـه مـــاه طـــول کشـــید و 
فیلمبـــرداری آن یک ســـال زمـــان برد 
و تدویـــن کار همزمان در حـــال انجام 
اســـت؛ وقتی به سمت ســـریال هایی 
از جنـــس »بازپـــرس« می رویـــم، این 
ســـختی فقط برای کارگردان نیســـت، 
بلکه شـــامل همه گروه می شود چون 
کار با لوکیشـــن زیاد و بازیگران متعدد 
و بســـیار حســـاس و پیچیده اســـت و 
نیـــاز به تمرکـــز و تجربـــه کافـــی دارد تا 
بـــه خروجی قابل قبولی برســـد و برای 

بیننده جذاب باشـــد.
 در کارنامه فیلمسازی شما آثار 
متفاوت اجتماعی، کارآگاهی و 

خانوادگی دیده می شود؛ جای 
چه اثری را خالی می بینید؟

مـــن بـــه کارهـــای معمایـــی، جنایی و 
ژانـــر اکشـــن و وحشـــت علاقه منـــدم 

و تاکنـــون تجربـــه ای در حـــوزه دفـــاع 
مقـــدس و تاریـــخ نداشـــته ام و جای 
آنها را در میان کارهایی که ســـاخته ام 
خالـــی می بینـــم و دوســـت دارم در 
ایـــن حوزه هـــا نیـــز آثـــاری بســـازم و 
معتقـــدم یـــک فیلمســـاز می تواند در 
هـــر ژانری موفق باشـــد؛ اگـــر به دنبال 
هـــر کاری تحقیق، پژوهش و مشـــاوره 
و علاقه منـــدی و انگیزه وجود داشـــته 

باشـــد، نمـــره قبولـــی می گیرد.
 برای انتخاب بازیگران بازپرس 

چه ملاک هایی را مدنظر قرار 
دادید؟

بـــرای ســـاخت »بازپـــرس« تصمیـــم 
گرفتیـــم بـــه ســـراغ بازیگرانـــی برویـــم 
کـــه حتی الامـــکان دیـــده نشـــده اند و 
بـــرای اولین بـــار کار حرفـــه ای را تجربه 
می کننـــد؛ یکـــی از رویکردهـــای مـــن 
میـــدان دادن بـــه بچه هایی اســـت که 
تـــازه وارد عرصـــه بازیگـــری شـــده اند تا 
هم فضا را تجربـــه کنند و هم چهره های 
جدیـــد معرفی کنیم. در مـــورد انتخاب 
ا  ر فیلمنامـــه  وقتـــی  نیـــز  نقش هـــا 
می خواندیـــم، تعـــدادی از بازیگـــران را 
به عنـــوان گزینـــه در نظـــر گرفتیـــم که 
همان گزینه های اولیه انتخاب شـــدند 

و بســـیار هـــم موفـــق بوده اند.
 آیا انتظار شما از استقبال اثر 

توسط مردم و مخاطبان تلویزیون 
برآورده شد؟

به جـــرأت می تـــوان گفت 
اکنون تمامی اقشـــار جامعه 

از کاســـب و بازاری تا خانه دار و محصل 
مشـــتاقانه ســـریال را دنبـــال می کنند 
و بـــا توجه بـــه اینکـــه در حـــال حاضر 
بسیاری از مردم تلویزیون نمی بینند، 
»بازپـــرس« توانســـته جای خـــود را در 
میـــان برنامه هـــای ســـیما باز کـــرده و 
ضمن ارتباط با بیننده، مخاطبان را با 
خود همراه کند. حـــدس من این بود 
که این ســـریال یکی از پربیننده ترین 
آثـــار تلویزیـــون خواهد شـــد و همین 
اتفاق نیـــز افتاد. ما تمام تلاشـــمان را 
کردیـــم، امیدواریم مـــردم نیز بخوبی 
قضاوت مـــان کننـــد.  »بازپـــرس« در 
گـــروه فیلـــم و ســـریال شـــبکه یـــک و 
مرکـــز رســـانه ای قوه قضائیـــه تولیـــد 
شـــده و مجـــری طـــرح آن مؤسســـه 
فرهنگی هنری وصف  صبا اســـت. این 
ســـریال تلویزیونی هر هفته از شنبه تا 
سه شنبه ســـاعت 22:15 از شبکه یک 

سیما پخش می شود.
 

احمد معظمی ســـاخت مجموعه هایی 
چون »حریم شـــخصی«، »سرجوخه« 
و »ســـارق روح« را در کارنامـــه دارد و در 
حـــال حاضـــر ســـریال »مارماهـــی« به 
تهیه کنندگـــی ابوالفضل صفـــری را در 
نوبت پخـــش دارد که ســـال گذشـــته 
فصل اول آن تحت عنوان »سرجوخه« 
از شبکه سه ســـیما پخش شد و مانند 
ســـایر آثار او از تم پلیسی و امنیتی بهره 
می برد و روایت گـــر پرونده های واقعی 
اســـت. با این فیلمســـاز جـــوان که در 
کســـوت کارگـــردان ســـریال پرماجـــرا 
و معمایـــی »بازپـــرس« به عنـــوان 
پربیننده ترین ســـریال تلویزیون قرار 
گرفته اســـت و از تعامل بســـیار خوب 
قوه قضائیه و ناظران در تولید و پخش 
ســـریال »بازپرس« سخن گفته است، 
گفت وگـــو کردیـــم کـــه شـــرح آن را در 

ادامـــه می خوانید.
 با توجه به اینکه قبلاً هم 

همکاری هایی با نویسنده داشته اید، 
لطفاً در مورد تفاوت یا شباهت آنها با 

»بازپرس« صحبت کنید.
تفـــاوت »بازپـــرس« بـــا دو ســـریال 
قبلـــی مشـــترک مان در ژانـــر و قصـــه  
آن هاســـت؛ فضای بازپرس نســـبت به 
کارهـــای قبلـــی کامـــلاً متفاوت بـــوده و 
دیالوگ محـــور و معمایی اســـت و هیچ 
شـــباهتی نداشـــتند؛ خیلی مهم است 
کـــه کارگـــردان و نویســـنده دیدگاه های 
یکدیگر را بشناسند و این نگاه مشترک 
موجب می شـــود آنچـــه در ذهن خالق 

نویســـنده  اد  تراب نـــژ حســـین 
ســـینما و تلویزیـــون کـــه پیـــش از 
ایـــن آثاری چـــون »پرده نشـــین«، 
»خانـــه امـــن« و» شـــوق پـــرواز« را 
به رشـــته تحریر درآورده اســـت، از 
شـــیب صعودی مخاطبان سریال 
تلویزیونی »بازپرس« سخن گفته 
و به ســـرنخ هایی اشاره می کند که 
در پایان این اثر معمایی و پلیســـی 
زنجیر و ار به هم می رســـند. شـــرح 
گفت وگـــو با ایـــن نویســـنده دهه 

شـــصتی را در ادامـــه می خوانید.
 چرا به سراغ پرونده مفاسد 
اقتصادی رفتید؟ ایده اولیه 

فیلمنامه از کجا آمد؟
ل  یا ســـر مـــه  فیلمنا شـــتن  نو
»بازپرس« به سفارش قوه قضائیه 
آغـــاز شـــد و طـــی آن پرونده هایی 
بـــا موضوعـــات جنایی، مفاســـد 
اقتصـــادی و جرایـــم رایانـــه ای در 
اختیـــار مـــا قـــرار گرفت کـــه برای 
من مفاســـد اقتصادی جذاب تر و 
تازه تر بـــود؛ لذا با پیشـــنهادهایی 
کـــه در اولویـــت مرکز رســـانه قوه 
قضائیـــه نیز بود، ایده اولیه شـــکل 
گرفـــت و قصـــه »بازپـــرس« کـــه 
ترکیبی از چندیـــن پرونده واقعی 

اســـت، طراحـــی و اجرا شـــد.
علت پرداختن به موضوعات 

جدید در »بازپرس« چیست؟ 
آیا سریال در پایان به همه 

سؤالات و ابهامات مخاطب 
پاسخ می دهد؟

بازپرس هـــای واقعـــی ممکـــن 
اســـت همزمـــان 20 پرونـــده را 
پیگیـــری کننـــد کـــه مـــا به خاطر 
محدودیت هـــای شـــرایط درام 
نمی توانســـتیم آن را نشان دهیم؛ 
لـــذا قصـــه را بـــه دو ســـه پرونـــده 
محدود کردیم که تلاش می شـــود 
بـــا هـــم ارتبـــاط داشـــته باشـــند. 
حتی هنـــگام نـــگارش داســـتان، 
اشـــکالاتی از ســـوی قـــوه قضائیـــه 
بـــه مـــا گرفتـــه می شـــد کـــه چـــرا 
پرونده هـــای دســـت بازپـــرس کم 
اســـت و باید پرونده های بیشتری 
دنبـــال کند امـــا می بایســـت قصه 
دراماتیـــک پیـــش بـــرود و امکان 
پرداختن بـــه پرونده های بیشـــتر 
وجـــود نداشـــت؛ در »بازپـــرس« 
پرونـــده ای که دســـت صـــدرا قرار 
می گیـــرد، به صـــورت زنجیـــره ای 
حل می شـــود، بازپرس یک سرنخ 
می گیـــرد و بـــه کاراکتـــر جدیـــدی 
ی  زه ا تـــا ع  ضـــو مو و  می رســـد 
کشـــف می کنـــد و به ســـرنخ های 
جدیـــد بعـــدی می رســـد. قصـــه 
یـــی  بخش ها ر  د شـــخصیت ها 
پررنـــگ و کم رنـــگ می شـــود اما در 
نهایـــت همه به یک ســـو می روند. 
قصه هـــا مجزا و بی ربط نیســـتند؛ 
ســـاختاری کـــه در نظـــر گرفته ایم 

به هم پیوســـته اســـت.
 علت علاقه شما به 

فیلمنامه های  سایر آثار شما 
چیست؟

من نمی توانم بگویـــم ژانر امنیتی 
و معمایـــی را لزوماً دوســـت دارم؛ 
وقتـــی قصه جـــذاب باشـــد اصولاً 
جذبم می کند و آن را می نویســـم. 
تفاوت »بازپرس« بـــا »خانه امن« 
و »تـــرور خامـــوش« در تحلیـــل و 
پرداختن بـــه جنبه های اجتماعی 
پرونده هـــا در این ســـریال اســـت 
که نوعی مزیت به شـــمار می رود؛ 
در ســـایر ســـریال ها پرونده هـــا 

امنیتـــی بودنـــد و از زاویه دید 
مأمـــوران امنیتـــی قصـــه را 

روایـــت می کردیم.
 تفاوت داستان 

»بازپرس« با 
سریال هایی که پیش از 

این در مورد مفاسد اقتصادی 
آقازاده ها دیده ایم،چیست؟

ســـریال های دیگری کـــه با موضوع 
مفاســـد اقتصادی تولید شـــده اند، 
تا جایـــی که مـــن می دانـــم مبنای 
براســـاس  و  نداشـــتند  واقعـــی 
تخیل بوده انـــد امـــا در »بازپرس« 
پرونده هـــای واقعی مورداســـتفاده 
له  مســـأ یـــن  ا و  گرفتنـــد  ر  قـــرا
خـــودش را در المان هایـــی کـــه در 
ســـریال هســـت، نشـــان می دهد؛ 
المان هایـــی کـــه بعضـــی از آن را 
مخاطب خاص متوجه می شـــود و 
برخـــی دیگر را مخاطـــب عام؛ برای 
اولیـــن بار اســـت کـــه قـــوه قضائیه 
پرونده های مفاســـد اقتصادی را در 
اختیار فیلمسازان قرار داده است.

 ارتباط میان کارگردان و 
نویسنده در سریال »بازپرس« 

چگونه بود؟ آیا فیلمنامه در 
میانه کار دچار تغییرات شد؟

چـــون بـــا آقـــای احمـــد معظمی 
زیـــاد کار کـــرده ام و پیـــش تولیـــد 
طولانـــی داشـــتیم و کارگـــردان به 
فیلمنامه مســـلط بود، نظرات در 
پیـــش تولید ارائه شـــد و تغییراتی 
کـــه لازم و مهـــم بـــود و بیشـــتر به 
دیالوگ هـــای بازیگـــران مربـــوط 
می شـــد، همان ابتدا لحاظ شـــد؛ 
از طرفی در طول ســـاخت و تولید 
هـــر روز با هـــم در ارتبـــاط بودیم و 
با توجـــه به بازیگرانـــی که انتخاب 
شـــده بود، دیالوگ ها را بازنویسی 
می کردیـــم و در صحنـــه چیـــزی 

تغییـــر نکرد.
 آیا با سانسور یا 

محدودیت هایی از سوی قوه 
قضائیه هم مواجه شدید؟

ازطـــرف قـــوه قضائیـــه ناظرانـــی 
تعیین شـــده بودند که در مرحله 
نـــگارش کنـــار ما حضور داشـــتند 
و هنـــگام نوشـــتن فیلمنامـــه آن 
ح  را مطالعـــه و نظـــرات را مطـــر
می کردند کـــه البته به کار لطمه ای 
وارد نمی کرد؛ ضمـــن اینکه نکاتی 
وجود داشـــت مانند بحرانی که در 
زندگی خانوادگـــی بازپرس اتفاق 
افتـــاد که به زعم من می توانســـت 
بزرگ تـــر باشـــد امـــا نگرانی هایی 
از جانـــب ســـفارش دهنده وجود 
داشـــت که در این خط داســـتانی 
تأثیـــر گذاشـــت؛ بـــه طـــور کلـــی 
همـــکاری خوبـــی بـــود و تعامـــل 
مطلوبی بیـــن من و ناظـــران قوه 

قضائیـــه ایجاد شـــده بود.
بازخوردهایی که از »بازپرس« 

گرفتید چگونه بوده است؟ 
مردم چقدر با سریال ارتباط 

برقرار کرده اند؟
اوایل پخـــش ســـریال بازخوردهای 
زیـــادی نمی گرفتـــم؛ از طرفـــی هم 
مدتـــی تلویزیون ســـریال بـــا تعداد 
بـــالا نداشـــت و مـــردم دور شـــده 
بودند؛ هـــر چه قصه جلوتـــر رفت، 
بازخوردهـــای بیشـــتری گرفتـــم و 
بازخوردهای مثبت بیشـــتر از منفی 
شـــدند و بـــا توجه بـــه التهاب هایی 
کـــه در آینده در قصه اتفاق می افتد، 
فکر می کنم تعداد مخاطب شـــیب 

صعودی داشـــته باشد.

»بازپرس« زنجیره ای از سرنخ هایی
که در پایان به هم می رسند 

نویسنده سریال بازپرس: 

»بازپرس« جای خود را در تلویزیون باز کرده است

کارگردان سریال معمایی و پلیسی »بازپرس«

29

بازپرس های واقعی ممکن است همزمان 20 پرونده را پیگیری کنند که ما به خاطر 
محدودیت های شرایط درام نمی توانستیم آن را نشان دهیم؛ لذا قصه را به دو سه پرونده 

محدود کردیم که تلاش می شود با هم ارتباط داشته باشند.
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گفت وگو با نویسنده و کارگردان   سریال معمایی  شبکه یک سیما

»بازپرس« مردم را 
خانه نشین کرد

بهناز شریفی
روزنامه نگار 

 »بازپرس« ســـریالی با ژانر کارآگاهی به کارگردانی احمد معظمی، تهیه کنندگی محمدرضا شـــفیعی و نویســـندگی حسین تراب نژاد 
اســـت و در 26 قســـمت بـــه روایت ماجرای بازپرســـی به نام صـــدرا که در جریـــان پرونده مفاســـد اقتصادی به ســـرنخ های جدید 
می رســـد، می پردازد. ســـریال »بازپرس« از مضمونی معمایی برخوردار اســـت و مهدی فخیم زاده، فریبا کوثـــری،  فرهاد قائمیان، 
ایـــوب آقاخانی، هادی دیباجی و فریبا متخصص در آن ایفای نقش کرده اند.  این ســـریال که مضمونی اجتماعی دارد، در ســـکوت 

خبری ســـاخته شـــد اما در پخش با اســـتقبال مطلوبی از ســـوی بیننده های تلویزیون مواجه شده است.


